
 

 

 

 

 

Դեռևս 2022թ․ հոկտեմբերի 23-ին <<Համագործակցային կրթական ծրագրեր>> 

հասարակական կազմակերպության թիմով այցելեցինք ՀՀ Շիրակի մարզի Անի համայնքի 

բնակավայրեր, որտեղ, ցավոք, ականատես եղանք մի շարք պատմամշակութային 

կոթողների անմխիթար վիճակին, խոսքը մասնավորապես՝ Անիպեմզայի մոտ գտնվող  

4-5-րդ դարերում հիմնված Երերույքի տաճարի, հարակից կոթողների և Ձիթհանքովի  

19-րդ դարի ձիթհանի մասին է։  

Այցից մի քանի շաբաթ անց, իմանալու համար թե ինչ հետազոտական աշխատանքներ են 

իրականացվել վերոնշյալ կոթողների վերաբերյալ, ինչ ծրագրեր, նախագծեր կան այդ 

կոթողների վերականգնման, բարեկարգման համար և մենք՝ որպես հասարակական 

կազմակերպություն ինչպես կարող ենք աջակցել խնդրին լուծում տալու համար, 

զանգահարեցինք «Պատմամշակութային ժառանգության գիտահետազոտական 

կենտրոն» ՊՈԱԿ՝ խնդրելու հանդիպում 

ՊՈԱԿ-ի տնօրենի կամ որևէ աշխատակցի 

հետ, ով կոմպետենտ է նման հարցերում։ 

Վերոնշյալ ՊՈԱԿ-ից նշեցին, որ 

անհրաժեշտ է գրավոր դիմում 

ներկայացնել տնօրենի հետ հանդիպման 

համար, ուստի 2022թ․ նոյեմբերի 18-ին 

դիմում գրեցինք «Պատմամշակութային 

ժառանգության գիտահետազոտական 

կենտրոն» ՊՈԱԿ-ի տնօրեն Խաչիկ 

Հարությունյանին, խնդրելով հանդիպում 

նշանակել՝ քննարկելու Անի համայնքի մի 

շարք պատմամշակութային կոթողների 

վերականգնման վերաբերյալ հարցերը և 

քանի որ վերոնշյալ ՊՈԱԿ-ից 

հեռախոսազրույցի ընթացքում օր և ժամ 

չէին մատնանշել, մենք նշեցինք 

համապատասխան օր և ժամ։  

ՊՈԱԿ-ի աշխատակիցը նշեց, որ իրենց տնօրենին մեր նշած օրը հարմար չէ, իսկ մեր 

հարցումը, թե հնարավո՞ր է մեր նշած օրը հանդիպում կազմակերպել ՊՈԱԿ-ի այլ 

աշխատակցի հետ, ով պատմամշակութային կոթողների վերականգնման 

Ինչպես  են  ոչնչանում Հայաստանի  պատմամշակութային  կոթողները, 

որոնք  զբոսաշրջային  հիմնական  ուղղություններում ընդգրկված չեն 

Պետական համապատասխան մարմինների գործուն քայլերի բացակայությունը 

Զեկույցը  ներկայացված է  կոնկրետ  օրինակի  հիման  վրա  

Այս զեկույցում ներկայացվելու է ՀՀ Շիրակի մարզի՝ Ձիթհանքով գյուղի 19-րդ դարի 

ձիթհանի օրինակը։ 

 



աշխատանքները կազմակերպելու մասնագետ է, այդպես էլ մնաց անպատասխան։ Այդ 

ՊՈԱԿ-ի կողմից որևէ արձագանք հետագայում հանդիպման վերաբերյալ այդպես էլ 

չստացանք։ 

2022թ․ դեկտեմբերի 16-ին հարցում ուղարկեցինք ՀՀ ԿԳՄՍ նախարարության 

պատմության և մշակույթի հուշարձանների պահպանության վարչության պետ՝ 

Հարություն Վանյանին` խնդրելով տեղեկատվություն տրամադրել վերոնշյալ 

պատմամշակութային կոթողների պահպանման, վերականգնման, բարեկարգման, 

անհրաժեշտ կահավորման սպասվելիք աշխատանքների վերաբերյալ, եթե պետական 

որևէ ծրագրով կամ այլ ֆինանսավորմամբ մոտ ապագայում կա նախատեսված 

աշխատանքների ժամանակացույց։ 



 

 

 

 

 

Հարցմանը պատասխանեց ԿԳՄՍ նախարարի տեղակալ Ալֆրեդ Քոչարյանը՝ նշելով, որ ՀՀ 

ԿԳՄՍ նախարարության 2025 թվականին վերաբերող  գործողությունների ծրագրի 

համաձայն Երերույքի տաճարը  նախատեսվում է դարձնել արգելոց-թանգարան: 

Միևնույն ժամանակ հայտնեց, որ 2020-21 թթ. ՀՀ ԿԳՄՍ նախարարության կողմից 

պատվիրվել է Երերույքի տաճարի ուսումնասիրության և մասնակի ամրակայման 

նախագիծ և ֆինանսական միջոցների առկայության դեպքում միջնաժամկետ ծախսային 

ծրագրի շրջանակներում նախատեսվում է Երերույքի տաճարի և փոքր դամբարանի 

թաղերի ամրակայում, Անիպեմզայի մշակույթի տան վերականգնում և թանգարանի 

ստեղծում:  

Ինչպես նաև «Հայկական ժառանգություն զարգացման հիմնադրամ»-ի հետ 

համագործակցությամբ իրականացվել է «Պատմական հուշարձանների տարածքում 

ցուցանշանային վահանակների արդիականացում. Երերույքի հնավայրը» նախագիծը և 

նախատեսվում է տեղադրել թվով 13 տարածքը բացահայտող տեղեկատվական 

ցուցանակներ: 

ԿԳՄՍ նախարարի տեղակալ Ալֆրեդ Քոչարյանի պատասխանում տեղեկատվություն 

չկար Ձիթհանքով գյուղի 19-րդ դարի ձիթհանի վերաբերյալ։ 

 

 

 

 

 



2023 թ․ հունվարի 12-ին հարցը բարձրաձայնեցինք նաև ԿԳՄՍ նախարարին կից 

հասարակական խորհրդի նիստում՝  

https://escs.am/am/news/15052 

 

փոխանցելով Ձիթհանքովի ձիթհանի լուսանկարները ԿԳՄՍ նախարարի տեղակալ 

Ալֆրեդ Քոչարյանին, ով պատրաստակամություն հայտնեց համագործակցելու խնդրին 

լուծում տալու համար։  

Հունվարի 27-ին ԿԳՄՍ նախարարության աշխատակից Լուսինե Իգիթյանի կողմից մեր 

կազմակերպության էլ․ հասցեին ուղարկվեց բարձրագույն Գ դասի ճարտարապետների 

ցանկը վերջիններիս հեռախոսահամարներով և այդքանով ավարտվեց ԿԳՄՍՆ-ի՝ խնդրի 

լուծմանն ուղղված համագործակցությունը։ 
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Պետք է արձանագրել, որ ԿԳՄՍ նախարարությունում, նույնիսկ հետաքրքրություն 

չդրսևորեցին հասկանալու, թե ինչու է կարևոր նման կոթողի վերականգնումը և ինչ 

դրական ազդեցություն այն կարող է ունենալ, առաջին հերթին, տեղի բնակիչների համար։  

 

Քանի որ խնդիրը գտնվում է նաև տեղական ինքնակառավարման մարմնի իրավասության 

շրջանակում, ուստի փորձեցինք կապ հաստատել ՀՀ Շիրակի մարզի Անի համայնքի 

համայնքապետարանի հետ սակայն գրավոր տարբերակով տվյալ 

համայնքապետարանից պատասխան ստանալն անհնար էր, քանի որ չէին աշախատում 

Անի համայնքապետարանի պաշտոնական կայքում տրամադրված կոնտակտները 

 

նույնիսկ  https://e-request.am/  հարթակը։ 

 

 

 

 

 



Այդ մասին տեղեկացրեցինք ՀՀ տարածքային կառավարման և ենթակառուցվածքների 

նախարարությանը, 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

որին ի պատասխան նախարարությունից պարզապես փոխանցեցին էլ․ փոստերի 

հասցեներ, որոնք տեղադրված են Անի համայնքապետարանի կայքում, որոնցից մեկը չի 

աշխատում՝ ani.shirak@mta.gov.am ,  մյուսին՝  qaxaqapetaran.maralik@mail.ru ուղարկված 

հարցումը շարունակում է մնալ անպատասխան։ 

mailto:ani.shirak@mta.gov.am
mailto:qaxaqapetaran.maralik@mail.ru


Անցան ամիսներ, տեսնելով որ ԿԳՄՍ նախարարության կողմից որևէ քայլ չի 

իրականացվում խնդրին լուծում տալու ուղղությամբ, 2023 թ․ հուլիսի 28-ին խնդրի 

վերաբերյալ գրեցինք ՀՀ վարչապետի աշխատակազմին։  



 

 



Վարչապետի աշխատակազմի 

ղեկավար Արայիկ Հարությունյանը 

դիմեց ԿԳՄՍ նախարար՝ Ժաննա 

Անդրեասյանին, Տարածքային 

կառավարման եւ 

ենթակառուցվածքների նախարար՝ 

Գնել Սանոսյանին, Էկոնոմիկայի 

նախարար՝ Վահան Քերոբյանին, 

որպեսզի վերջիններս, մինչև 2023 

թվականի օգոստոսի 11-ը, 

համատեղ քննարկեն և տան 

կարծիք։ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Արձագանքեց ԿԳՄՍ նախարարի տեղակալ՝ Ալֆրեդ Քոչարյանը, նշելով, որ թեպետ ՀՀ 

էկոնոմիկայի նախարարությունը կարևորում է Հայաստանի Հանրապետությունում 

եզակի պատմամշակութային՝ այդ թվում աշխարհիկ նշանակության հուշարձանների 

պահպանությունը, որոնց թվին է դասվում Ձիթհանքով գյուղի 19-րդ դարի ձիթհանը, 

սակայն տեղեկացնում է, որ Ձիթհանքով բնակավայրը չի հանդիսանում հիմնական 

զբոսաշրջային այցելավայր և դուրս է զբոսաշրջային հիմնական երթուղիներից:  



 

Ինչ կարելի է եզրակացնել այս պատասխանից, որ եթե ՀՀ էկոնոմիկայի 

նախարարությունը տեղեկացնում է, որ բնակավայրը, որտեղ գտնվում է  

պատմամշակութային կոթողը, չի հանդիսանում հիմնական զբոսաշրջային այցելավայր և 

դուրս է զբոսաշրջային հիմնական երթուղիներից, դա հիմք է հանդիսանում ՀՀ ԿԳՄՍ 

նախարարության համար աշխատանքներ չձեռնարկել կոթողը ոչնչացումից փրկելու 

համար։ Այստեղ նաև հարց է առաջանում, ո՞րն է այն պետական կառույցը, որը պետք է 

մտածի Հայաստանում նոր զբոսաշրջային ուղղություններ զարգացնելու ուղղությամբ, 

ստեղծելով ակտիվ զբոսաշրջային ցանց հանրապետության ողջ տարածքում, որը 

հնարավորություն կտար բոլոր բնակավայրերի համաչափ զարգացմանը, մի՞թե բոլոր 

գերատեսչությունները, յուրաքանչյուրը իր մասով, չպետք է ներգրավված լինեին այդ 

գործում։ 

Պարոն Քոչարյանը տեղեկացրեց նաև որ ՀՀ Տարածքային կառավարման և 

ենթակառուցվածքների նախարարությունը ներկայացրել է Շիրակի մարզպետի և Անի 

համայնքի ղեկավարի դիրքորոշումները առ այն, որ առաջիկայում համայնքապետարանի 



աշխատակիցների կողմից կկատարվեն ուսումնասիրություններ և նշյալ հուշարձանի 

բարեկարգման հարցը կներառվի համայնքում իրագործվելիք ծրագրերում:  

Պետք է նշել, որ այս պատասխանից անցել է ավելի քան 4 ամիս, սակայն այդպես էլ չկա 

որևէ տեղեկատվություն, որ Անի համայնքապետարանի կողմից իրականացվել են 

խոստացված աշխատանքները։ Այս հարցում արդյո՞ք հետևողական են ՀՀ ԿԳՄՍ 

նախարարությունը, ՏԿԵ նախարարությունը, Շիրակի մարզպետարանը, եթե վերոնշյալ 

բոլոր պետական մարմինների աշխատողները կարծում են, որ խնդիրը տեղական 

ինքնակառավարման մարմնի՝ Անիի համայնքապետարանի դաշտում է, և արդյո՞ք 

համայնքապետարանի ռեսուրսները բավականաչափ են նման աշխատանքներ 

իրականացնելու համար։ Բացի այդ, մեր պատասխան  նամակում հարց ուղղվեց 

ժամկետների վերաբերյալ, սակայն  որևէ արձագանք այս հարցի վերաբերյալ չստացանք։ 

 

Պարոն Քոչարյանը 

հայտնեց նաև որ նշյալ 

հուշարձանի ամրակայման, 

նորոգման, վերականգնման 

աշխատանքներ ԿԳՄՍ 

նախարարության 2024-

2026 թթ. ՀՀ պետական 

բյուջեի «Հուշարձանների 

ամրակայում, նորոգում և 

վերականգնում» 

միջնաժամկետ ծախսային 

ծրագրում ներառված չեն: 

Այստեղ բնական հարց է 

առաջանում, թե ինչ 

սկզբունքներ, չափանիշներ 

են կիրառվել ընտրելու 

ամրակցման, նորոգման, 

վերականգնման կարիք 

ունեցող ո՞ր 

հուշարձանները կարող են 

ընդգրկվել ՀՀ ԿԳՄՍ 

նախարարության ՀՀ 

պետական բյուջեում, 

որոնք՝ ոչ։ Եվ արդյո՞ք ԿԳՄՍ 

նախարարությունում, 

մինչև մեր 

կազմակերպության կողմից 

հարցի բարձրաձայնումը, 



տեղեկացված եղել են Ձիթհանքովի 19-րդ դարի ձիթհանի անբարեկարգ վիճակի մասին։  

 

2023թ․ հոկտեմբերի 31-ին ստացանք 

պարոն Քոչարյանի պատասխանը, 

որտեղ նշվում էր՝ ՀՀ ԿԳՄՍ 

նախարարության ՀՀ պետական 

բյուջեի «Հուշարձանների 

ամրակայում, նորոգում և 

վերականգնում» միջնաժամկետ 

ծախսային ծրագիրը ձևավորվում է 

ըստ «Պատմամշակութային 

ժառանգության 

գիտահետազոտական կենտրոն» 

ՊՈԱԿ-ի աշխատակիցների 

մշտադիտարկման արդյունքներում 

կազմված հուշարձանների 

վթարայնության աստիճանի 

վերաբերյալ ցուցակի, ինչպես նաև 

նախարարության վարած 

քաղաքականության և 

առաջնահերթության 

համապատասխան: Իսկ 

 «Պատմամշակութային արգելոց-

թանգարանների և պատմական 

միջավայրի պահպանության 

ծառայություն» ՊՈԱԿ-ի 

աշխատակիցները սահմանված 

կարգով իրականացնում են 

հուշարձանների հսկողություն: 

Հաշվի առնելով հուշարձանների 

թիվը՝ վերոնշյալ ՊՈԱԿ-ը իր 

հնարավորությունների 

սահմաններում կատարում է 

բարեկարգման և մաքրման 

աշխատանքներ:  

ՀՀ ԿԳՄՍ նախարարությունը 

պատրաստակամ է իր լիազորությունների շրջանակում աջակցել հարցի լուծմանը՝ 

համապատասխան նախագիծ ներկայացնելու պարագայում այն կքննարկվի սահմանված 

կարգով:  

 



Նման պատասխանից այդպես էլ չհասկացվեց, թե ո՞ր պետական համապատասխան 

կառույցն է պատասխանատու խնդրի  չլուծված վիճակի համար և ո՞ր կառույցը վերջապես 

պետք է լուծի խնդիրը։  

 

Այս պատասխանին կցված էր նաև «Պատմամշակութային ժառանգության 

գիտահետազոտական կենտրոն» ՊՈԱԿ-ի տնօրեն Խաչիկ Հարությունյանի 

պարզաբանումները, որոնք, մեղմ ասած, պարունակում էին անճշտություններ մեր 

կազմակերպության դիմումի վերաբերյալ։  

 



 

 

 

Ուստի մեր դիտողությունները, գրավոր տարբերակով, ուղարկեցինք, թե անձամբ Խաչիկ 

Հարությունյանին և թե ԿԳՄՍ նախարարի տեղակալ Ալֆրեդ Քոչարյանին՝ կցելով նաև 

«Պատմամշակութային ժառանգության գիտահետազոտական կենտրոն» ՊՈԱԿ-ի 

աշխատակցի հետ մեր նախկին նամակագրությունները։ 

 

 



 



«Պատմամշակութային ժառանգության գիտահետազոտական կենտրոն» ՊՈԱԿ-ի 

տնօրեն՝ Խաչիկ Հարությունյանի իրողությունների սխալ մեկնաբանությունները 

պարզաբանելուց բացի, կարևոր էր վերադառնալ բուն խնդրին, այն է Ձիթհանքովի 19-րդ 

դարի ձիթհանի անբարեկարգ վիճակը, ուստի մեր պատասխանում, մեջբերելով ՀՀ ԿԳՄՍ 



նախարարի տեղակալ Ալֆրեդ Քոչարյանի դիտարկումը առ այն, որ ՀՀ պետական բյուջեի 

<<Հուշարձանների ամրակայում, նորոգում և վերականգնում>> միջնաժամկետ ծախսային 

ծրագիրը ձևավորվում է ըստ <<Պատմամշակութային ժառանգության 

գիտահետազոտական կենտրոն>> ՊՈԱԿ-ի աշխատակիցների մշտադիտարկման 

արդյունքում կազմված հուշարձանների վթարայնության աստիճանի վերաբերյալ 

ցուցակի, ինչպես նաև նախարարության վարած քաղաքականության և 

առաջնահերթությունների համապատասխան, ուստի խնդրեցինք ուղարկել այն բոլոր 

հետազոտությունների արդյունքները, որոնք իրականացվել են <<Պատմամշակութային 

ժառանգության գիտահետազոտական կենտրոն>> ՊՈԱԿ-ի կողմից վերոնշյալ 

պատմամշակութային կոթողի վերաբերյալ։ 

 

Պետք է նշել, որ այս անգամ նույնպես <<Պատմամշակութային ժառանգության 

գիտահետազոտական կենտրոն>> ՊՈԱԿ-ի տնօրեն՝ Խաչիկ Հարությունյանի 

պատասխանը զարմացրեց, նա ոչ միայն չպատասխանեց 19-րդ դարի ձիթհանի 

հետազոտությունների վերաբերյալ մեր հարցմանը, այլև մեղադրեց մեզ, որ չենք 

տիրապետում իր ղեկավարած ՊՈԱԿ-ի գործավարական կանոնակարգերին և ըստ այդ 

կանոնակարգերի չենք կատարում հարցումը, այն դեպքում, երբ իր ղեկավարած 

կառույցից, մինչ այդ, ոչ մի աշխատակից չէր ներկայացրել իրենց հետ աշխատելու 

կանոնակարգերը։ Պարոն Հարությունյանին անհանգստացրել էր նաև իր ղեկավարած 

կառույցի վերաբերյալ մեր՝ <<Անհաղորդ և փակ ռեժիմով>> աշխատելու դիտարկումը, 

ուստի կարևոր համարեցինք հիմնավորել մեր դիտարկման պատճառը և կրկին 

վերադառնալ բուն հարցին, այս անգամ դիմումի ձևաչափով, ինչպես նախընտրել էր 

պարոն Հարությունյանը։ 



 

 

 



Պարոն Հարությունյանի պատասխանում Ձիթհանքով գյուղի 19-րդ դարի՝ 

պատմամշակութային կոթող հանդիսացող ձիթհանի վերաբերյալ իրականացված 

հետազոտությունները պարզապես չկային։ Ինչ կարող է դա նշանակել, որ  

<<Պատմամշակութային ժառանգության գիտահետազոտական կենտրոն>> ՊՈԱԿ-ը չի՞ 

իրականացրել անհրաժեշտ հետազոտությունը, որի հիման վրա կարող էր սկսվել կոթողի 

վերականգնման աշխատանքները։ 

  

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Այդ հետազոտությունների առկայությունը, որտեղ հստակ կերևար կոթողի 

վերականգնման ճանապարհային քարտեզը կարող էր օգնել նաև մեր նման 

կազմակերպություններին  ֆինանսավորում փնտրել վերականգնման համար, քանի որ 

պետական մարմինների ներկայացուցիչները, որոշել են, որ 2024-2026 թթ. ՀՀ պետական 

բյուջեի «Հուշարձանների ամրակայում, նորոգում և վերականգնում» միջնաժամկետ 

ծախսային ծրագրում չպետք է ընդգրկեն Ձիթհանքովի 19-րդ դարի ձիթհանը։ 

 

Պարոն Հարությունյանի պատասխանում նշվում էր նաև, որ կոթողի վերաբերյալ 

պահպանված 1989թ․ կազմված վկայագիրը, հատակագիծը, սև-սպիտակ լուսանկարները 

կարող են տրամադրվել սահմանված կարգով պայմանագրի կնքման և ծառայության 

դիմաց վճարում կատարելուց հետո։  

Հասկանալու համար ո՞ր օրենքի հիման վրա և ներքին ո՞ր փաստաթղթերի հիման վրա են 

ձևավորվում այդ ծառայության համար սահմանված վճարները, ինչպես նաև 

ծանոթանալու <<Պատմամշակութային ժառանգության գիտահետազոտական 

կենտրոն>> ՊՈԱԿ-ի մասնագետների կողմից իրականացվող՝ հուշարձանների 

վերականգնման նախագծերի համար անհրաժեշտ բոլոր աշխատանքների գնացուցակին, 

իմանալու համար թե ինչ կարգավիճակ ունի Ձիթհանքովի 19-րդ դարի ձիթհանը, ո՞ր 

պետական կառույցն է լիազորված և պարտավորված վերոնշյալ կոթողի պահպանության, 

վերականգնման համար, մինչև հիմա ինչ աշխատանքներ են կատարվել կամ չեն 

կատարվել այդ ուղղությամբ, կոթողի վերականգնման համար ինչ նյութատեխնիկական, 

մասնագիտական, այլ ռեսուրսներ և միջոցներ են անհրաժեշտ և ինչ չափով, 

ևս մեկ դիմում գրեցինք պարոն Հարությունյանին։ 



 

 

Պարոն Հարությունյանը պատասխան գրությունում այդպես էլ չնշեց, թե ո՞ր օրենքի և 

ներքին ո՞ր փաստաթղթերի հիման վրա են ձևավորվում տեղեկատվություն 

տրամադրելու ծառայության համար սահմանված վճարները, միայն նշեց արժեքները՝ 

- մեկ միավոր վկայագրի թվային պատճենը 7200 ՀՀ դրամ (ներառյալ ԱԱՀ) 

- պահպանման գոտու նախագծի թվային պատճենի արժեքը 9600 ՀՀ դրամ (առկայության դեպքում) 

Ինչպես նաև ասաց, որ Ձիթհանքովի 19-րդ դարի ձիթհանի վերաբերյալ 

ուսումնասիրություններ չկան, ստացվում է, որ իր ղեկավարած կառույցը, որը լիազորված 

է նման հետազոտություններ իրականացնելու համար, համապատասխան 

հետազոտություն չի արել։  

Բացի այդ պատասխանից պարզ դարձավ, որ նման աշխատանքների համար ամենամեծ 

պատվիրատուն ՀՀ ԿԳՄՍ նախարարությունն է։ Ինչ է հասկացվում այս պատասխանից, 

որ նախաձեռնությունը պետք է սկսվեր հենց ԿԳՄՍ նախարարությունի՞ց, այնինչ ԿԳՄՍ 

նախարարի տեղակալ Ալֆրեդ Քոչարյանը նշում էր, որ ԿԳՄՍ նախարարության ՀՀ 

պետական բյուջեի «Հուշարձանների ամրակայում, նորոգում և վերականգնում» 

միջնաժամկետ ծախսային ծրագիրը ձևավորվում է ըստ «Պատմամշակութային 

ժառանգության գիտահետազոտական կենտրոն» ՊՈԱԿ-ի աշխատակիցների 

մշտադիտարկման արդյունքներում կազմված հուշարձանների վթարայնության 

աստիճանի վերաբերյալ ցուցակի, ինչպես նաև նախարարության վարած 

քաղաքականության և առաջնահերթության համապատասխան:  

Այս ամենը պարզապես փակուղի է հիշեցնում։ 

 



 



 

 

Ամփոփելով՝ ինչ ենք տեսնում պետական համապատասխան մարմինների հետ ավելի քան 

1 տարի տևած շփումների արդյունքում։ Խնդրի լուծման վերաբերյալ մոտիվացիայի 

համատարած բացակայություն, պատասխանատվությունից խուսափում․  

- ՀՀ վարչապետի աշխատակազմը հարցը ուղղեց խնդրի լուծման իրավասություն 

ունեցող նախարարություններին՝ ԿԳՄՍ, ՏԿԵ, Էկոնոմիկայի, այնուհետև պարզապես 

մոռացավ հետևողական լինել, տեսնելու, թե խնդիրը լուծվում է, թե ոչ, 

- ՀՀ ԿԳՄՍ նախարարությունը, որը համար մեկ պատասխանատուն է խնդրի լուծման 

հարցում, պարզապես կրավորական դիրքորոշում ցուցաբերեց՝ անտեսելով խնդրի 

լուծման կարևորությունը հատկապես տեղի բնակիչների համար, 

- ՀՀ ՏԿԵ նախարարությունը խնդրի լուծումը տեսավ տեղական ինքնակառավարման 

մարմնի՝ Անի համայնքապետարանի իրավասության ներքո, ի դեպ, եթե վերոնշյալ 



համայնքապետարանը տեսներ կոթողի վերականգնման կարևորությունը արդեն քայլեր 

ձեռնարկած կլիներ, այնինչ նույնիսկ գյուղամիջի ճանապարհներն էին գտնվում 

անմխիթար վիճակում։ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

- ՀՀ  համապատասխան ՊՈԱԿ-ները սպասում են ֆինանսավորման իրենց աշխատանքը 

կատարելու համար, այստեղ հարց է ծագում, մի՞թե ՊՈԱԿ-ի աշխատակիցները ամեն ամիս 

պետբյուջեից այս աշխատանքների համար ֆինանսավորում և աշխատավարձ չեն 

ստանում։ 

 

- Խնդրի մասին ներկայացվել է նաև ՀՀ վարչապետ՝ Նիկոլ Փաշինյանին, երբ 2023թ․ 

նոյեմբերի 24-ին ուղիղ եթերով կազմակերպվող հարցուպատասխանի շրջանակում ՀՀ 

քաղաքացիները և սփյուռքի հայրենակիցները տեսահաղորդագրության  ձևաչափով 

կարող էին WhatsApp հավելվածի +374 44 900 800 հեռախոսահամարին, նոյեմբերի 17-ից 

մինչ նոյեմբերի 23-ը ուղարկել հարցերը վարչապետին։  

Թեպետ մեր կողմից ուղարկված հարցը չհրապարակվեց, սակայն վարչապետի կողմից, 

ուղիղ եթերով, նշվեց, որ բոլոր հարցերը դիտարկվելու են համապատասխան 

գերատեսչությունների կողմից և դրանց ընթացք է տրվելու, իսկ այդ մասին հարցը 

բարձրաձայնողը կտեղեկանա WhatsApp-ի միջոցով։  

Անցել է ավելի քան 1 ամիս, սակայն համապատասխան ոչ մի գերատեսչությունից կապ չեն 

հաստատել, չնայած հաշվի առնելով պետական մարմինների՝ խնդրի վերաբերյալ 

մոտեցումները և դրանց հիման վրա կոնկրետ գործողությունների բացակայությունը, 

դժվար էլ  ավելացնելու բան ունենային։ 

https://www.cep-org.am/wp-

content/uploads/2023/12/406275134_7284587351572040_4289607977639957346_n.mp4 
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Վերջում անհրաժեշտ է ավելացնել, որ վերականգնելով Ձիթհանքով գյուղի 19-րդ դարի 

ձիթհանը, ոչ միայն ոչնչացումից կփրկվեր 19-րդ դարին պատկանող աշխարհիկ 

նշանակության պատմամշակութային կոթողը, այլև գյուղը կարող էր հետաքրքիր վայր 

դառնալ զբոսաշրջության համար։  

Կարելի էր Հայաստանում զարգացնել նոր զբոսաշրջային ուղղություն՝ հյուսիս-արևմտյան 

ուղղությունը, որը կընդգրկեր Թալին, Դաշտադեմ, Մաստարա, Ձիթհանքով, Անիպեմզա 

բնակավայրերը։ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Նշենք, որ վերոնշյալ բնակավայրերն իրապես զբոսաշրջային հետաքրքիր վայրեր 

դառնալու ներուժ ունեն։ 

 

 


